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Celkové zhodnocení projektu  

 

Projekt „Vytváření domova v romské komunitě“, který se konal v průběhu roku 2020 volně 

navazoval na dva předchozí ročníky setkávání občanů z romské komunity, s nimiž organizace 

spolupracuje, a kteří mají zájem řešit své problémy.  

Účastníci se setkávali v průběhu roku v pěti navazujících „školeních“, které byly vždy zaměřené 

na konkrétní téma. Téma setkání vedl vždy jeden hlavní „lektor“ (jako kouč se setkání účastnil 

zástupce naší organizace, kterého už účastníci znají a důvěřují mu, jako vedlejší lektor byl na 

každém setkání přítomen občan z romské komunity, který má s tématem největší zkušenosti). 

V průběhu roku se setkávaly dvě cca desetičlenné pracovní skupiny, které se postupně 

věnovaly následujícím tématům:  

- Seznámení účastníků a otevření jejich problémů 

- Sociální dávky a jejich změny, pracovní poměr a příjmy 

- Výchova dětí a školní (předškolní) vzdělávání  

- Péče o byt a vztahy v bytovém domě  

- Sdílení zkušeností se životem mimo SVL 

Hlavním přínosem všech setkání bylo vedení zvolených témat členy komunity, kteří s ní mají 

největší zkušenosti (na některých tématech byli romští terénní pracovníci, na dalších přímo 

romští spoluobčané, kteří žijí mimo SVL a mají s tématem největší zkušenost (např. se setkali 

s výskytem štěnice nebo měli konflikt se sousedy…), poslední téma vedla matka samoživitelka, 

která žije mimo SVL na stálé adrese již více než pět let a podělila se o zkušenosti, jak se jí to 

daří a jak se postupně mění její pohled na život. Dalším přínosem setkávání je jeho 

dlouhodobost a návaznost a to, že se setkání začíná účastnit mladší generace Romů, která už 

začíná budovat své vlastní domovy a podle jejich vlastních slov, tím, že nevyrostli na ubytovně, 

se tam už nechtějí vracet. 

Za slabou stránku letošního setkávání lze považovat nepravidelnost setkávání a riziko setkání 

většího počtu lidí spojeného se situací covid-19 a vyhlašováním nouzového stavu země. Z toho 

důvodu musela být některá plánovaná setkání přesunuta no nový termín nebo opakovaná (v 

průběhu roku se i dvakrát stalo, že byla v karanténě hostitelská rodina, ve které jsme se 

potkávali). V příštím roce jsme se tedy rozhodli školení vynechat, protože letošní bylo 

organizačně velmi náročné. Ale pokud bude možné hledat návaznost v dalších letech, vnímáme 

neformální setkávání Romů z komunity, kteří mají různé zkušenosti a jsou ochotni je sdílet, za 

velmi přínosné a rádi budeme navazovat.  

 

 

 


